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عوامل تأثیر گذار بر اوضاع زاهدان
نماینده چابهار در خصوص آن بخش از صحبت های 
امام جمعه زاهدان که پیگیری مطالبات بر انتخابات 
پیش رو تاثیر می گذارد به جماران گفت: بیان ایشان 
از ســوی مردم بوده اســت که اگر مصوبات اجرایی 
نشود و مردم احساس کنند به ملاحظات جدی آنان 
توجه نمی شــود، حتما در عرصه انتخابات اثر خود را 
خواهد گذاشت. ایشان دلسوزانه سخن گفتند؛ یعنی 
در همین فرصت باقی مانده با محاکمه شفاف عامرین 
و عاملان آن اتفاق تلخ امکان انتخابات پرشور را مهیا 

کنیم.
»معین الدین ســعیدی« در خصــوص صحبت های 
اخیــر آیت الله محامی امام جمعه زاهدان در انتقاد به 
روند رسیدگی پرونده ۸ مهر که در مقابل گلایه مندی 
مردم پاسخ شــفافی داده نشده اســت، به خبرنگار 
جماران گفت:  پس از اتفاقات تلخ سال ۸ مهر ۱۴۰۱ 
از یک طرف شــاهد عدم پاســخ دهی و ورود صحیح 
توسط دســتگاه های اجرایی کشور بودیم به گونه ای 
که تا مدت ها سعی می شد صورت سوال پاک شود اما 
با سفر هیئت اعزامی رهبری خیلی از وقایع مشخص 
و جهــت دلجویی از مردم در نظر گرفتند و مواضعی 
را نیز نماینده ولی فقیه در امور اهل ســنت، محامی 
داشتند و بر ظلمی که اتفاق افتاده و مصوباتی که در 

سفر اجرایی شود، تاکید داشتند.
وی ادامه داد: بخشــی از مصوبات سفر بعضا اجرا شد 
اما موارد مهم دیگر اســت که اجرایی نشــده و ما به 
عنوان نمایندگان مجمع سیستان و بلوچستان همان 
موقع این هشــدار را به رئیس محترم جمهور دادیم 
که این اتفاق در تاریخ اســتان بی سابقه بوده و باعث 
ایجاد شکاف عظیم خواهد شد مگر اینکه ورود جدی 
داشته باشــید و مانع از ایجاد این شکاف شوید. اگر 
دستگاه اجرائی این ورود را داشتند نیازی نبود هیئت 
اعزامی مقــام معظم رهبری ورود کند و امروز انتظار 
تمام دلســوزان استان این است که همه مواردی که 
جزو مصوبات اجرایی بوده، اجرا شود که مهم ترین آن 
محاکمه شفاف عامرین و عاملین این اتفاق تلخ است.

باید ما را جریمه کنند
»مســعود پزشــکیان« نماینده تبریز در واکنش به 
گذاشــتن دوربین در ورودی متروهــا برای کنترل 
حجاب افراد گفت:ما از اول انقلاب داریم از این کارها 
می کنیم و جلوی درب ها تذکر می دهیم، چرا درست 

نشده؟ حالا با این درست می شود؟
می گوییــد حالا بگیرید و ببندیــد و بزنید و جریمه 
کنید. باید ما را جریمه کنند که نتوانســتیم فرزندان 
خــود را خوب تربیــت کنیم. اســتراتژی و تاکتیک 
شکســت خورده را دوباره و صدباره و هزارباره ادامه 
دادن نتیجه می دهد؟ نه به حرف خدا گوش می دهیم، 
نــه به حرف امام معصوم گوش می دهیم، نه به حرف 
علم و تجربه و دانش. معلوم نیســت می خواهیم چه 
کار کنیم و بعد تصور می کنیم با این کارها به دین و 

اسلام و انقلاب خدمت می کنیم.

موضع گیری معاون رئیسی در پرونده 
فساد چای

معاون رئیسی با اشاره به اینکه در دولت قبل داشتیم 
که برخی مدیران در پشت میز دستگیر شدند، گفت: 
در همین دوره داریم که خود دولت برخورد می کند 
و نمونــه آن را در ماجرای “چای دبش” دیدیم که 
خود دولت متوجه شــد و پرونده را تکمیل و تحویل 
دســتگاه قضا داد.به گزارش ایســنا، معاون پارلمانی 
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه دولت سیزدهم دست 
روی دســت نگذاشت تا رویه اقدامات انجام نشده در 
دو دولــت “یازدهم و دوازدهم” را ادامه دهد، گفت: 
دولت در حوزه مسکن، هم اکنون یک میلیون و ۹۰۰ 
هزار واحد مســکونی در اقصی نقاط کشــور در حال 
ســاخت دارد و عزم دولت در این زمینه ســاخت و 
تحویل کاملًا جدی است. »سیدمحمد حسینی« در 
نشست دانشجویان دانشگاه علوم پایه گلستان اظهار 
کرد: بنابراین است که ابتدا از مدیریتی استفاده شود 
که پیگیر کار بوده و انگیزه خدمت داشته باشد و هم 
اکنون اعضای دولت عزم خود را جزم کرده اند تا کار 

کنند و قطعاً با مدیران متخلف هم برخورد می شود.

کمبود معلم همچنان باقی است
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس تاکید کرد: 
الان کمبود معلم داریم و کمبود ۲۶۰ هزار معلمی که 
پیــش از این وزارت آموزش و پرورش آمار آن را داده 
بود همچنان به قوت خود باقی است.عضو کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
الان کمبود معلم داریم و کمبود ۲۶۰ هزار معلمی که 
پیــش از این وزارت آموزش و پرورش آمار آن را داده 
بود همچنان به قوت خود باقی است.حســین فلاحی 
در گفتگــو با خبرگزاری دانشــجو گفت: الان کمبود 
معلم داریم و کمبود ۲۶۰ هزار معلمی که پیش از این 
وزارت آموزش و پرورش آمار آن را داده بود همچنان 
به قوت خود باقی است. وی افزود: معادل ۶۰-۷۰ هزار 
معلمی که به کار گرفته شدند همان تعداد بازنشست 
شدند.فلاحی اظهارداشت: ســازمان استخدامی قول 
داده بــرای ۷۲ هزار معلم، ۱۰ هزار نیروی خدماتی و 
۱۹ هزار نیروی پرورشــی در سال جدید مجوز بدهد. 
با این اقدام تا حدودی کمبود معلم جبران خواهد شد 
و در دولت قبل ظرفیت دانشــگاه فرهنگیان را از ۲۵ 
تا ۴۰ هزار به ۳ هزار کاهش دادند.عضو کمیســیون 
آموزش و تحقیقات مجلس شــورای اســلامی تاکید 
کــرد: کمبود معلم داریم، ولــی کلاس خالی نداریم؛ 
کلاس خالی با معلمان بازنشســته، حق التدریس ها، 
دانشجویان سال آخری دانشگاه فرهنگیان و ... پر شده 
است که این ملاک نیســت؛ باید به طور اساسی این 

مساله حل شود.

چشم انداز
همدلی|  آرزو بخشنده: ۲۸ آبان ماه بود که 
مجلس مصوبه ای را درباره سن جدید بازنشستگی 
در ایــران به تصویب نمایندگان رســاند. در این 
جلسه نمایندگان مجلس شــورای اسلامی بند 
الحاقی بند خ و بند ز ماده ۲۹  لایحه برنامه هفتم 
توســعه را به تصویب رساندند و براساس آن سن 
بازنشستگی بیمه شدگان برای گروه های مختلف 
جامعه در صورت تصویب شورای نگهبان افزایش 
خواهــد یافت. حالا رای نماینــدگان مجلس به 
یک مصوبه مهم درباره افزایش سن بازنشستگی 
تبدیل به یک تراژدی تلخ  شــده است. اعتراف 
طنزآلــود و شــبهه ناک نماینــدگان مجلس به  
اشتباه در ادراک چیزی که به تصویب رسانده اند 
نه تنها بازخوردهای مهمی در افکارعمومی داشته 
اســت، بلکه موجب تعمیم این ذهنیت شده که 
شــاید خطای نمایندگان به مصوبات دیگری که 
طی ماه های اخیر درباره برنامه هفتم از زیر دست 
نمایندگان انقلابی مجلس گذشته است، سرایت 

کرده باشد. 
نامه فراکسیون کارگری به شورای نگهبان

چهــارم آذرمــاه در اقدامی کم ســابقه اعضای 
فراکســیون کارگری مجلس از شــورای نگهبان، 
خواستند مصوبه اخیر مجلس درباره سن و سابقه 
بازنشســتگی را رد کند.در این نامه دلایل چنین 
درخواستی اینگونه عنوان شده بود که: »متاسفانه 
تصویب افزایش ســن و ســابقه بازنشستگی که 
بدون توجه به دلایل منطقی، قانونی و توصیه های 
مکرر هیئت رئیسه و اعضای فراکسیون کارگری و 
بدون رعایت حداکثری حقوق مکتسبه کارگران 
و اصــلاح عادلانه حقوق بیمــه ذیل برنامه هفتم 
توسعه انجام شده است، در صورت تایید شورای 
نگهبــان ضربه غیرقابــل جبرانی را بــه جامعه 

کارگری کشور تحمیل خواهد کرد.«

در ادامه این متن آمده بود: »هم اکنون فراکسیون 
کارگری در ادامه اعتراضــات قبلی ضمن تذکر 
پیامدها و بازخورد منفی آن، مجدداً ناخرسندی 
و اعتراض شــدید خود را نسبت به این تصمیم 
اعلام و در پایان از اعضای شورای نگهبان قانون 
اساسی جمهوری اســلامی ایران استدعا دارد با 
رد این مصوبه، شــرایط برررسی و اصلاح مجدد 
این موضوع را ایجاد کند.« به نظر می رسید این 
درخواست بر اساس گرایش های یک فراکسیون 
تخصصــی که دفــاع از حقوق بیمه شــدگان و 
کارگران را دنبال می کند بیشتر یک اعلام موضع 
بعد از واقعه بود که می خواســت اعلام نارضایتی 

مجدد خود را به نمایش بگذارد. 
اعترافات تلخ تر از عقب نشینی

اما داســتان به اینجا ختم نشد و نمایندگان  یکی 

پــس از دیگری به خیل مخالفــان این مصوبه که 
زندگــی میلیون  ها نفــر را در طــول برنامه هفتم 
تحــت تاثیر قــرار می دهد، اضافه شــد. اظهارات 
مجتبی ذالنــوری، جعفر قادری و احمد امیرآبادی 
فراهانی در روزهای گذشته نشــان داد که ادراک 
نماینــدگان از یک مصوبه تا چه اندازه با واقعیت ها 
و دربرگیری آن فاصله داشــته است. البته نباید از 
فضای سیاســی موجود مجلس یازدهــم در ایام 
نزدیک به انتخابات نیز غافل شد. اظهارات عجیب 
نمایندگان مجلس درباره خطای فاحش و اعتراف 
به ناآگاهی از مصوبات در حالی بیان می شــود که 
نزدیکی به انتخابات اسفندماه این اشتباه را تبدیل 
به کابوسی برای آنها کرده است. مجتبی ذوالنوری 
درباره چرایی عقب نشــینی از رای مثبت خود به 
افزایش سن بازنشستگی اعتراف می کند: »بعضی 
از نماینده ها متوجه نشدند و رای دادند ازجمله خود 
بنده.« نایب رئیس مجلس اینگونه عنوان می کند که  
پس از توضیحات مجدد قالیباف برای جبران اشتباه 
خود هم اعلام موضوع کرده و هم به دبیر شــورای 
نگهبان نامه نوشــته و مصوبه را در اثر خبط خود 
و برخی دیگر از نمایندگان واجد ایرادهای شرعی 
توصیف کرده اســت. جعفر قــادری یکی دیگر از 
نمایندگان مجلس، اینگونــه اعتراف می کند: »در 
کمیسیون تلفیق مراقب بودم که افزایش پنج ساله 
سن بازنشستگی تصویب نشــود. نمی دانم چطور 
شب آخر این پیشنهاد در کمیسیون تصویب شد. 
الان حضور ذهن ندارم زمانی که این پیشــنهاد به 
صحــن آمد به چه شــکلی رأی دادم ولی معمولا 
خیلی از نمایندگان این طور رای می دهند که زمانی 
که ببینند دولت و کمیسیون تلفیق با پیشنهادی 
موافق هستند، رای موافق می دهند.« نماینده شیراز 
و ورزقان درحالی از مراقبت خود برای جلوگیری از 
تصویب افزایش سن بازنشستگی می گوید که پیش 
از این درباره افزایش سن بازنشستگی پیشنهادهایی 

هم ارائه داده بود. احمد امیرآبادی فراهانی که سابقه 
ســه دوره نمایندگی مجلس را دارد و از چهر های 
باتجربه بهارستان محسوب می شود، در تشریح رای 
مثبــت دادن به این مصوبه گفته در زمان تصویب 
از مخالفان بوده، اما زمانی که می خواست به عنوان 
مخالف صحبت کند توسط یکی دیگر از نمایندگان 

اقناع شده و رای اش تغییر کرده است. 

مردم در فضای آزمایشگاهی مجلس انقلابی
در حالیکه بســیاری از کارشناســان اقتصادی و 
فعالان کارگری نسبت به آنچه که از آن به عنوان 
اصلاحات پارامتریک در صندوق های بیمه ای نام 
می بردند هشدار می دادند مجلس یازدهم بررسی 
بخش های مرتبط با کارگران و حقوق بگیران را 

در دستور کار قرار داده بود. 
ورود کمیســیون تلفیق به مباحــث مرتبط با 
صندوق های بازنشســتگی در حالی انجام شد 
که قبل از آن دولــت و خبرگزاری های دولتی 
به شکل متحدی اظهارنظرهای دولتی را منتشر 
می کردنــد، اظهارنظرهایــی که اغلب نســخه 
اصلاحاتی ســخت و غیر معمول را برای درمان 
وضعیت نابســامان صندوق های بازنشســتگی 

تجویز می کرد. اما اعترافــات نمایندگان پایان 
دیگری را رقم زد.در این باره از »سمیه گلپور« 
رئیس کانــون عالی انجمن های صنفی کارگری 
دلایل این شــیوه برخورد با یــک مصوبه مهم 
را جویا شــدیم. او به همدلــی می گوید: » در 
حالی که تحریم های اقتصادی و کاهش رشــد 
اقتصادی داریــم و کارگران با حقوق های حتی 
پایین تر از حداقل های مصوب در حال مشغول 
به کارند منوط کردن بهبود شرایط صندوق های 
بازنشستگی به افزایش سن بازنشستگی و فشار 
به حقوق بگیران ایــن ذهنیت را ایجاد می کند. 
دولت برای جبران کسری بودجه ناشی از فشار 
صندوق ها به جای حل مســئله طبقه کارگر و 
بازنشسته را زیر فشــار خواهد برد. شوربختانه 
با نمایندگانی در مجلس مواجه هســتیم که از 
این طرح دفاع می کردند و حالا به شکل نادری 
می گویند این مسائل و مشکلات ناشی از مصوبه 

افزایش بازنشستگی را درک نکرده بودیم.«
سمیه گلپور در گفت و گو با همدلی می افزاید: » 
این سوال به وجود می آید که تا چه حد می توان 
به درک کارشناسی و نگاه نمایندگان مجلس در 
زمینه مصوبات و قوانین اتکا کرد؟ این مســئله 
برآیند دیگری هم داشــته ، اینکه اعتماد علمی 
و کارشناســی موضوعات از سوی نمایندگان تا 
چه اندازه تزلزل اســت. اصولا مردم تا چه اندازه 
می توانند به مصوبات مجلس با دید یک تصمیم 
علمی و کارشناســی شــده نگاه کننــد؟ اما ما 
می بینیم در عــرض چند روز از مصوبه  مهم در 
مجلس نمایندگان تغییر عقیده داده اند. در حالی 
که اگر کار کارشناســی دربــاره مصوبات انجام 
می شــد نباید در یک مدت کوتاه نمایندگان به 
این درجه از ندامت برســند که بگویند متوجه 
نشدیم و رای دادیم!«وی همچنین به تبلیغاتی 
بودن رفتارهای نمایندگان که تداعی دیگری از 

غیرکارشناســانه بودن برخی مصوبات محسوب 
می شود اشــاره می کند: » تحیل دیگری وجود 
دارد کــه نشــان می دهد احتمــالا نمایندگان 
در آســتانه انتخابات به کارهای تبلیغاتی روی 
آورده انــد و فشــار افکارعمومی دربــاره اینکه 
چرا باید تاوان ناکارآمدی های موجود را قشــر 
حقوق بگیر و زحمتکش بدهد باعث شده تا آنان 
ابراز پشــیمانی کنند. حالا نمایندگان به طرف 
مردم لغزیدند و برای ماندن در کرســی مجلس 
به ســمت مردم آمده اند حتی به این قیمت که 
فعالیت آنها در مجلس زیر ســوال برود.«وی از 
نماینــدگان می خواهد که کســانی که چنین 
طرحی و چنین بندی را در برنامه هفتم تدوین 
کرده اند و کســانی که در مجلس به کارشناسی 
این امر پرداخته انــد را به مردم معرفی کنند و 
می گوید:» ســاعت ها وقت و انــرژی مجلس با 
هزینه مردم صرف بررســی این موضوع شده و 
طی چند ماه گذشــته بارها و بارها نمایندگان 
دربــاره این تصمیم به طیــف موافق و مخالف 
تقسیم شــدند و اظهار نظر کردند اما به یکباره 
اینگونه ابــراز می کنند که نمی دانیم چه چیزی 
را تصویــب کرده ایم. این اتفــاق تلخ حتما در 
افکار عمومی نتیجه ای  جز بی اعتمادی نخواهد 
داشت. تنش بســیار بزرگی را به قشر بزرگی از 
مردم چه شــاغل و چه در آستانه بازنشستگی 
وارد کرده اند و در نهایت پشیمان شده اند . بدون 
شک این اســترس ها و آشــفتگی که به مردم 
وارد شــده قابل اغماض نیست.«وی خطاب به 
نمایندگانی که ابراز پشیمانی کرده اند، می گوید: 
»مــردم، شــاغلان و بازنشســتگان در فضای 
آزمایشگاهی مجلس قرار نگرفته اند که به آسانی 
یک مصوبه مهم را بگذاریــد و بعد از چند روز 

بگویند نه اشتباه بود.

 نمایندگان با این ادبیات تنش بزرگی را به قشــری 
وارد کرده انــد که در حال حاضر با نبود قدرت خرید 
و مشکلات وسیع معیشتی رو به رو هستند و از مزد 
مکفــی هم برخوردار نیســتند. اقدامات مجلس که 
نتوانسته گامی در مسیر بهبود معیشت قشر کم درآمد 
جامعه باشد و فقط نمکی بر زخم هاست. البته مردم 
هوشیارند و نشان می دهند که انتخاب افراد متخصص 
و کارشناس برای نمایندگی چقدر مهم است.« وی با 
اشاره اینکه اینگونه مصوبات و عقب نشینی ها مصداق 
بازی با نان و دسترنج مردم است می گوید: »احکامی 
که مباحث ابتدایی شــرع و روابط کار را زیر ســوال 
می برد و مقاوله نامه های سازمان  بین المللی کار را از 
نادیده می گیرد حتمــا در آینده برای تصمیم گیران 

عواقبی در بر خواهد داشت .«

اعتراف و عقب نشینی نمایندگان از مصوبه سن بازنشستگی چگونه اتفاق افتاد؟ 

آزمونوخطاباسرنوشتمردم
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همدلی| پیمان خاکســار: »علی بیگدلی« 
استاد دانشگاه و کارشــناس مسائل بین الملل 
درباره ســفر »ولادیمیرپوتین« بــه امارات و 
عربستان می گوید:» ســفر با عجله و ناگهانی 
پوتیــن بــه کشــورهای عربی بیشــتر جنبه 
اقتصادی داشــته و درباره مســائل مرتبط با 
نفت و انرژی بــوده، به خصوص اینکه غرب در 
آســتانه سرما قرار گرفته اســت. پیشنهاد این 
بود که عربســتان یک میلیون بشکه و روسیه 
۵۰۰ هزار بشکه از فروش نفت خود را کاهش 
دهند تا بتوانند قیمت را کنترل کنند. این در 
حالی اســت که آمریکایی ها برای مقابله با این 
سیاســت به طور ســخاوتمندانه ای نفت خود 
را وارد بــازار کرده اند. این عمل باعث شــد تا 
نقشه روسیه تا حدود زیادی خنثی شود.«وی 
می افزاید: » بایدن در آستانه انتخابات قرار دارد 
و تلاش می کند قیمت بنزین را که برای آمریکا 
جنبه حیاتی دارد، کنترل کند و با مشــکلات 
در آســتانه انتخابات آینده مواجه نشود. از این 
رو ایــالات متحده با وارد کــردن نفت خود به 
بازار توانســت تا حدود زیادی مخاطرات را از 
این ناحیه کنترل کند. شنبه )دیروز( هم شاهد 
کاهش قیمت نفت بودیم. اما مسئله دیگری نیز 
وجــود دارد اینکه موضوع اوپک و اوپک پلاس 
تــوان خود را در بازار به حد زیادی از دســت 
داده اند. این موضوع را روســیه و کشــورهای 
عربی نیز دریافته اند. اما روســیه ناچار اســت 
به خاطر تحریم های آمریــکا ارتباط خود را با 
دنیای عرب بخصوص امارات و عربستان حفظ 
کند. بنابراین سفر پوتین به کشورهای عربی را 
به رغم محدودیت هایی که برای او در سفرهای 
خارجی وجود دارد باید در دایره مسائل کلان 

اقتصادی تحلیل و تفسیر کرد.«
نگاه پوتین به جنگ غزه

وی همچنین درباره همزمانی ســفر »ابراهیم 
رئیســی« به روســیه و ارتباط آن با مســائل 
منطقه ای معتقد است: » سفر رئیسی به روسیه 

از زاویه دیگری مورد بحث اســت. نگاه پوتین 
به مســئله جنگ غزه و حماس تفاوت بســیار 
زیــادی با ایران دارد. پوتین بســیار علاقه مند 
اســت که مســئله غزه هم در زمان و هم در 
ابعاد جغرافیایی درگیری گســترش و وسعت 
بیشــتری داشته باشــد. پوتین نفع خود را در 
جنگ اوکراین مصادف با عمیق تر شدن دامنه 
جنگ در غزه می بیند، چون این اتفاق موجب 
خواهد شــد آمریکا هر چه بیشــتر از موضوع 
اوکراین دور بماند و کمتر بتواند به سازماندهی 
این جنگ کمک کند. در حالی که فضای افکار 
عمومــی در دنیا به نفع غــزه حرکت می کند 
امــا  دیروز هم در شــورای امنیت طرح آتش 
بس در ســازمان ملل با مخالفت آمریکا و رای 
ممتنع انگلیس رو به رو شد. در کلیت موضوع 
سفر رئیســی به روسیه بیشتر برای استفاده از 
جنبه های میانجیگری روسیه برای مسئله غزه 
بود که به دلیل تفاوت های اساســی در ماهیت 
اســتراتژی روســیه با ایران نمی تواند به نتایج 
دلخواهی برســد. ما می خواهیم به هر شکل و 
صورتی حماس را نگه داریم و با هزینه های که  
برای این بازوی نظامی شــده است وجود این 
نیروها را در کنار دیوار اســرائیل حفظ کنیم. 
اما با حملات ویرانگری که اســرائیل داشــته، 
آینده غزه مشــخص نیست. با چراغ سبزی که 
آمریکایی هــا با وتوی طــرح آتش بس داده اند 
به نظر می رســد مســئله گروگان ها هم برای 
اســرائیلی ها و آمریکایی ها موضوعیت چندانی 
ندارد.«بیگدلــی در گفت و گــو با »همدلی« 
تصریــح می کند: »دنیای عرب هم نســبت به 
مســائل غزه کمی بی تفاوت شــده اند. به نظر 
می رسد آنها از مســئله غزه خسته اند. اتحادیه 
اروپا نیــز به دلیل کاهش اشــتغال و افزایش 
تورم نیازمند سرمایه گذاری و مراودات تجاری 
در منطقه اســت.اما تنش هــا و ناامنی ها این 
اجازه را نمی دهد. شــاید به همین دلیل باشد 
که اتحادیه اروپا در ماه های گذشــته همدلی 

چندانی با اســرائیل نداشته اســت. انشقاقی 
در موضوع فلســطین رقم خورده اســت که از 
یکســو اتحادیه عرب، از طرفی اتحادیه اروپا و 
از سوی دیگر آمریکا در این زمینه واکنش های 
متفاوتــی را بــه نمایش گذاشــته اند. تنهایی 
آمریکا در مســئله غزه واضح است و کسی فکر 
نمی کــرد انگلیس با توجه به نزدیکی و قرابتی 
که با اسرائیلی ها دارد به موضوع آتش بس در 
غــزه رای ممتنع بدهد. ازایــن جهت باید این 
طور عنوان کرد که روســیه پشت پرده جنگ 
غزه افکار عمومی دنیا را مشغول به این مسئله 

می بیند.«
روسیه به ایران سوخو 35 نمی دهد

بیگدلــی دربــاره گمانه زنی های مطرح شــده 
درباره ســفر رئیسی به روسیه و مسئله تحویل 
ســوخو ۳۵ و تجهیزات نظامی مورد توافق دو 
کشــور نیز این گونه تحلیــل می کند که: » به 
هیچ وجه امکان ندارد روس ها به ما سوخو ۳۵ 
بدهند؛ هواپیمایی که برخی می گویند حتی از 

اف ۳۵ آمریکا نیز قدرت مانور بیشــتری دارد 
و پیشــرفته تر است. شــما باید در نظر بگیرید 
که ۲۰ درصد جمعیت اسرائیل روسی هستند 
و روابط بســیار صمیمانه ای میان اســرائیل و 
روســیه وجود دارد. تحویل سوخوها به ایران 
موازنه قــدرت را در منطقه بهم می ریزد و این 
موضوع نه تنها نارضایتی اسرائیل که نارضایتی 
»محمد بن ســلمان« و کشورهای عربی را به 
همراه خواهد داشــت. همین طور آمریکای ها 
و اروپایی ها را ناگزیر به فشــارهای بیشــتر به 
روســیه خواهد کرد. بنابراین سفر چند ساعته 
رئیسی به روسیه قطعا بر سر موضوع تسلیحات 

و تجهیزات نطامی نبوده است.«
ایران به دنبال کسب همراهی روسیه

بیگدلی هدف کلی ســفر رئیســی به روسیه را 
برای ایجاد هماهنگی بر سر مسئله غزه می داند 
و معتقد است: » به نظر می رسد ایران به دنبال 
کسب همراهی روسیه برای ایجاد آتش بس در 
غزه است تا بتواند اسرائیل را مجبور به پذیرش 
توقف جنگ کنند. این در حالی است که قبول 
آتش بس از طرف اســرائیل چندان امکان پذیر 
نیست و روسیه نیز در مواجهه با این خواسته ای 
منافع خود را در ادامه جنگ غزه و انحراف افکار 
از مسئله اوکراین می داند.«وی همچنین درباره 
ابراز نگرانی »جان کربی« درباره سفر رئیسی به 
روســیه نیز اظهار نظر می کند: » جان کربی به 
عنوان یکی از سخنگویان آمریکایی هم تفکرات 

را به ســمت روســیه برمی گرداند و هم ایران 
را به عنوان تهدیــد منطقه ای مطرح می کند، 
در حالیکــه می داند که روســیه تن به تحویل 
ســوخو به ایران نخواهد داد. از ســوی دیگر، 
طرح ادعای پهپادهــای ایرانی،  اروپا را ناگزیر 
به کمک های بیشتری به اوکراین خواهد کرد، 
در حالی کــه اروپا در قبال اوکراین و نیازهای 
نظامی زلنسکی از خود بی میلی نشان می دهد. 
فشــار آمریکا بــر اتحادیه اروپا و همســایگی 
اروپایی ها با تهدیدی به نام روسیه و مشکلات 
اقتصادی موجود در کشــورهای اروپایی نشان 
می دهد کــه آنها در دوراهی حبس شــده اند. 
فشار آمریکایی ها و نیاز به مراودات اقتصادی با 
روسیه تصمیم گیری را برای اروپایی ها  بسیار 
ســخت کرده اســت.«وی این وضعیت را در 
مقایسه با جنگ سرد بسیار خطرناک توصیف 
می کند و می گوید: » نظام بین المللی در شرایط 
بسیار حساس و خطرناکی قرار گرفته است که 
همه معیارهای حتی جنگ سرد را بهم ریخته 
اســت. در دوران جنگ ســرد دنیــا با چنین 
تنش هایی رو به رو نبود. تقســیم قدرت وجود 
داشت و هر کشوری در مرزهای خود می ماند و 
تنش ها کاهش یافته بود اما در حال حاضر در 
همه قاره ها نقطه تنش و کدورت می بینید که 
این مسئله کار را برای بازیگران جهانی مشکل 
خواهد کرد. حتی ممکن است دایره تنش ها و 

برخوردها در آینده بیشتر شود.«

»علی بیگدلی« در گفت وگو با »همدلی« دیدار رئیسی و پوتین را تحلیل کرد

تناقض  دو دیدگاه درباره غزه

* روسیه ناچار است به خاطر تحریم های 
آمریکا ارتباط خود را با دنیای عرب بخصوص 

امارات و عربستان حفظ کند
* پوتین بسیار علاقه مند است که مسئله غزه 
هم در زمان و هم در ابعاد جغرافیایی درگیری 

گسترش و وسعت بیشتری داشته باشد. پوتین 
نفع خود را در جنگ اوکراین مصادف با عمیق تر 

شدن دامنه جنگ در غزه می بیند

*آیا اعتراف به خطال یا عقب نشینی 
نمایندگان از مصوبه خود را باید زوال 
ادراک در تصویب قوانین تفسیر کرد؟

* اعتراف طنزآلود و شبهه ناک 
نمایندگان مجلس به  اشتباه در ادراک 
چیزی که به تصویب رسانده اند موجب 
تعمیم این ذهنیت شده که شاید این 

خطان به مصوبات دیگر در درباره برنامه 
هفتم هم سرایت کرده باشد

* اظهارات مجتبی ذالنوری، جعفر قادری 
و احمد امیرآبادی فراهانی در روزهای 
گذشته نشان داد که ادراک نمایندگان 
از یک مصوبه تا چه اندازه با واقعیت ها و 

دربرگیری آن فاصله داشته است
* اظهارات عجیب نمایندگان مجلس 

درباره خطای فاحش و اعتراف به ناآگاهی 
از مصوبات در حالی بیان می شود که 

نزدیکی به انتخابات اسفندماه این اشتباه 
را تبدیل به کابوسی برای آنها کرده است

*سمیه گلپور: شوربختانه با نمایندگانی در 
مجلس مواجه هستیم که از این طرح دفاع 
می کردند و حالا به شکل نادری می گویند 

این مسائل و مشکلات ناشی از مصوبه 
افزایش بازنشستگی را درک نکرده بودیم
* نماینده شیراز و ورزقان درحالی از 
مراقبت خود برای جلوگیری از تصویب 

افزایش سن بازنشستگی می گوید که پیش 
از این درباره افزایش سن بازنشستگی 

پیشنهادهایی هم ارائه داده بود


